

Трансформации профессионального правосознания юристов в России

Немытина Марина Викторовна,
заведующая кафедрой истории права и государства
Юридического института Российского университета дружбы народов (РУДН),
доктор юридических наук, профессор
nemytina_mv@pfur.ru

В статье анализируются проблемы трансформации профессионального юридического правосознания в России, взгляды ученых, отражающие сущность права и его предназначение в обществе, концепции правопонимания в российской юридической науке на пересечении XIX–XX вв. и на рубеже XX–XXI вв. Фиксируется внимание на проблемах соотношения в отечественном правоведении этатистского позитивизма с иными концепциями понимания права.

Ключевые слова: право, юридическая наука, профессиональное сознание юристов, правопонимание, концепции понимания права, профессиональное юридическое сообщество в России, постсоветская Россия.

Transformations of Professional Legal Consciousness of Lawyers in Russia

Nemytina Marina V.
Head of the Department of History of Law and State
of the Law Institute of the Peoples' Friendship University of Russia (PFUR)
LL.D., Professor

The article analyzes problems of transformation of professional legal consciousness in Russia, points of view concerning the nature of law and its destination in society, conceptions of understanding of law that existed in Russian legal science from the end XIXth to the beginning of the XXth and from the end XXth to the beginning of the XXIth centuries. The evaluation of correlation between etatistic positivism and other legal conceptions in the Russian legal science is emphasized.

Keywords: law, legal science, professional legal consciousness, understanding of law, conceptions of understanding of law, professional legal community in Russia, post-soviet Russia.